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در پرتو وحی

اخبار ادبی و هنری

حضــرت آیت الله مهدوی کنی)ره(: مبادا مغرور به خودتان بشــوید و 
بگوئید ما آدم های خیلی خوبی هستیم و ما چنین و چنان هستیم. مغرور 
نشوید و همیشه متوسل باشید و از خداوند بخواهید ما را ثابت قدم نگه دارد.

انتقاد جعفری جوزانی از تحقیر مردم
 توسط شبه روشنفکران

مسعود جعفری جوزانی کارگردان 
فیلم هایی چون »شــیر ســنگی« و 
»جاده های ســرد«، تحقیر و نادیده 
گرفتن مردم توسط شبه روشنفکرها 
را عامل اصلــی کاهش مخاطب در 

سینمای ایران دانست.
این کارگردان به مناســبت آغاز 
نمایش فیلم جدید خــود با عنوان 
»ایران برگر« در سینماها در گفت وگو 
با ایســنا یادآور شد: پیش از انقلاب 
قشر روشــنفکر، هنر مردم کوچه و 
بازار و هر آنچه که می پســندیدند را 

به دیده تحقیر می نگریست و هنرمندان این قشر و آن را دون پایه می دانست. 
این اشــتباه تاریخی باعث شــد در هر دوره ای اگر یک اثر هنری مورد اقبال 

توده های مردم قرار می گرفت، آن را با دیده تحقیر می نگریستیم.
این هنرمند با ابراز تاســف از خطاهایی که در 30 ســال اخیر در مورد 
مخاطبان ســینما انجام شده است، ادامه داد: بعد از انقلاب هم با اشتباهات 
مکرری که کردیم، سینما سمت و سویی گرفت که طبقه کارگر و زحمتکش 
سلیقه خود را در اکثر آنها نیافتند. اکثر فیلم ها یا تلاش می کرد عرفان و فلسفه 
یاد مردم بدهد یا درگیر تحقیرکردن این قشر بود تا در جشنواره های اروپایی 
جای پایی باز کند. این شد که پایه ها و ستون های اصلی سینما حذف شد و 

مخاطبان سینما به طبقه متوسط شهری محدود شد.
جهانگیر الماسی: نمایش »غبار« 

مانند یک نفس عمیق است
جهانگیر الماسی که بیشتر به عنوان بازیگر سینما و تلویزیون شناخته می شود، 
این روزها با نمایش آیینی »غبار«، روی صحنه تئاتر در حال نقش آفرینی است. 
الماســی درباره حضور در این نمایش به خبرنگار کیهان گفت: »غبار« یک 
نمایش ایرانی با دلمشغولی ها و اعتقادات مردم این سرزمین است که در عین حال 
از یک درونمایه دراماتیک و داستانسرایی 
قوی هم برخوردار اســت. این نمایش با 
زحمت زیــاد گروه کثیری از هنرمندان 
تئاتر روی صحنه آمده اســت. »غبار« 
یک تئاتر خیلی خاص است و مضمون و 

روایت آن مرتبتی عالی دارد. 
وی افزود: از قبل هیچ شــناختی از 
گروه این نمایش نداشتم اما می دانستم 
که کارگردان ایــن نمایش )محمدرضا 
مداحیان( حدود 25 ســال است که با 
تخصص در حوزه تئاتر آیینی و مذهبی 
کار می کند و همه آثار او با توفیق همراه 

بوده است.
الماسی اضافه کرد: این نمایش به خاطر درونمایه خود در ایام فاطمیه روی 
صحنه رفته است. اما مثل برخی از نمایش های مناسبتی نیست که متاسفانه به 
ابتدایی ترین روابط نمایشی هم پایبند نیستند. نمایش »غبار« هم درونمایه و متن 
قدرتمندی دارد و هم با ظرافت و صرافت برای اجرا و تبیین مفاهیم و مسائل از 

طریق حرکت و جلوه های نمایشی و اصالت تئاتر به صحنه آمده است.
او درباره استقبال مردم از این نمایش هم اظهار داشت: لذت بخش است وقت 
می بینم که تماشــاگر عام هم مانند تماشاگر خاص با یک روایت داستانی، یک 
تحول شــخصیتی و یک اســتنتاج عقلی مستدل و نه حسی مواجه است. ضمن 
اینکه در این نمایش از همه جلوه های اعتقادی این سرزمین استفاده شده است.
الماسی در پایان با اشاره به کم کار بودن خود در سال های اخیر تصریح کرد: 
کار برای هنرمندان مانند اکســیژن است و یک هنرمند اگر بیکار بماند احساس 
فرتوت شدن پیدا می کند. نمایش »غبار« برای من حکم همان اکسیژن را دارد و 
حضور در این نمایش احساسی چون یک نفس عمیق به من می دهد. خوشحالم 

که نمایش »غبار« هم در کارنامه کاری من ثبت شده است.
گفتنی است، نمایش غبار تا 26 اسفند در تالار وحدت در حال اجراست.

در پی افشاگری رسانه های اصولگرا
نامه اتحادیه ناشران 

برای جلوگیری از فروش کتاب موهن
کتــاب مســتهجنی که به صورت غیرقانونی منتشــر شــده و در برخی از 
کتابفروشی ها عرضه می شود، اعتراض اتحادیه ناشران و کتابفروشان را برانگیخت.

روزنامه کیهان در تاریخ پنجم بهمن امسال در همین ستون به افشای انتشار 
یک رمان غیراخلاقی ادبیات روسیه که در یکی از کشورهای همسایه منتشر شده 
و به صورت غیرقانونی در کتابفروشی های مورد حمایت وزارت ارشاد عرضه می شد 
پرداخت. در پی انتشار این خبر در کیهان، سایر رسانه های اصولگرا نیز به انتقاد 

از عرضه این کتاب، آن هم بدون مجوز قانونی پرداختند. 
پس از این انتقادات رسانه ای، اتحادیه ناشران و کتابفروشان طی نامه  ای خطاب 

به اعضای خود عرضه و فروش این کتاب را خلاف قانون خواند.
در این نامه آمده اســت: »براساس ماده 17 قانون نظام صنفی، افراد صنفی 
مکلفند قوانین و مقررات جاری کشور، از جمله قوانین و مقررات صنفی، انتظامی، 
بهداشتی، ایمنی و... را که از سوی مراجع قانونی ذی ربط ابلاغ می گردد، رعایت و 
اجرا کنند. بدیهی است عرضه کتاب های فاقد مجوز نشر و توزیع از سوی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و نیز عرضه کتاب هایی که به صورت غیرمجاز تکثیر یا 

توزیع شده اند خلاف قانون می باشد.«
بی بی سی فارسی و استفاده از روش های زرد 

برای جذب مخاطب
طی ماه های اخیر، انتشــار اخبار زرد و مبتذل در ســایت بی بی سی فارسی 

افزایش چشمگیری یافته است.
به گزارش جام نیوز، گاهی با ورود به تارنمای بی بی سی فارسی اولین چیزی 

که توجه را جلب می کند حجم اخبار زرد آن است.
تنها توجیه برای گرایش رسانه هایی در سطح بی بی سی برای درج اخبار زرد 
جلوگیری از ریزش مخاطب و کسادی است که سمی مهلک و رفتاری انتحاری 

محسوب می شود.
با این حال استفاده نامتعارف از اخبار به اصطلاح زرد و عامه پسند ظاهرا تنها 
چاره ای است که این روزها به ذهن هیئت تحریریه بی بی سی فارسی رسیده است.

رئیس صداوسیما در پشت صحنه 
»معمای شاه«

رئیس سازمان صدا و سیما عصر روز چهارشنبه به همراه معاون سیما و مدیر 
شبکه یک از مراحل ساخت سریال معمای شاه بازدید کرد.

محمد سرافراز در این بازدید، یادآوري تاریخ انقلاب و وقایع مهم آن دوران را 
براي نسل جوان مهم توصیف کرد و گفت: »معماي شاه«از آنجا که روایتي صحیح 
از تاریخ انقلاب اســت و در آن نقش مردم، حضرت امام )ره( و روحانیت از یک 
ســو و نقش شاه و دربار از سوي دیگر به تصویر کشیده شده است سریال بسیار 
جذاب و موثري خواهد شد.  در این بازدید از شخصیت مرحوم آیت الله طالقاني نیز 
رونمایي شد.  به گزارش فارس، رئیس رسانه ملي در حاشیه این بازدید در جمع 
خبرنگاران گفت: تعداد زیادي از سریال هاي فاخر و خوب به صورت بالقوه آماده 
پخش هستند، اما متناسب با بودجه سازمان باید بخشي از آن را به این سریال ها 
اختصاص دهیم اما در تلاش هســتیم امکانات مالي خوبي را ایجاد کنیم تا این 
طرح ها هم ساخته شوند.  وي همچنین درباره جوانگرایي در سازمان صداوسیما 
افزود: متناســب با وضعیت فعلي سازمان باید در این باره تصمیم گرفته شود و 
نیروهاي جوان را در سازمان استخدام کنیم، مثل شبکه پرس تي وي یا افق که 
از بدو تولد از حضور جوان ها بهره بردند. اما نگاه ما در حال حاضر این اســت که 
با جانشــین پروري جلو برویم و از نیروهاي جوان استفاده کنیم و بخش هایي از 

پست هاي مدیریتي را بر عهده آنها بگذاریم.

رئیس جمهور با تشریح دستاوردهای سفر دو روزه خود به 
ترکمنستان اعلام کرد که دو کشور توافق کرده اند رقم مبادلات 
اقتصادی خود را تا پایان امسال به دو برابر رقم سال گذشته 

افزایش و آن را طی ۱۰ سال آتی به ۶۰ میلیارد دلار برسانند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام حسن 
روحانی رئیس جمهور در نشست مشترک بازرگانان و فعالان اقتصادی 
ایران و ترکمنستان، با اشاره به اینکه راه های گسترش همکاری های 
همه جانبه تهران عشق آباد باید در این نشست های مشترک بازرگانان 
و فعالان اقتصادی و مقام های عالی دو کشــور ترســیم شود، تصریح 
کرد: امروز همه امکانات برای یک رابطه نزدیک، عالی و برادرانه بین 

دو کشور و دو ملت فراهم است.
وی ملاقات ها و مذاکرات میان مقامات ایران و ترکمنستان در این 
سفر را راهگشا برای آینده روابط دو کشور عنوان کرد و افزود: انقلاب 
اسلامی ایران و استقلال ترکمنســتان دو رخداد مهم دهه های های 
اخیر هستند که به دو کشور اجازه تصمیم گیری مستقل برای آینده 
خود را دادند و دو کشور بر مبنای این استقلال، مسیر آینده خود را 

ترسیم کرده اند.
روحانی تصریح کرد: البته هنوز نیاز داریم تا مسیر گسترش این 
روابط را نســبت به قبل هموارتر کنیم، ازهمین رو در مذاکرات امروز 
وزارتخانه های امور خارجه دو کشــور موظف شــدند، اعطای روادید 
به ویژه برای تجار و بازرگانان را بیش از پیش تسهیل کنند و از سوی 
دیگر همکاری های مالی و بانکی بین دو کشور بیشتر تسهیل شود، تا 

مراودات تجاری راحت تر انجام گیرد.
وی با اعلام اینکه ایران کاملا آماده اســت تا ترکمنســتان را به 
آب های آزاد متصل کند، اضافه کرد: امروز ایران از مسیرهای جاده ای 
و ریلی، ترکمنستان را به آب های آزاد متصل کرده و خود نیز از مسیر 
ترکمنستان به آسیای مرکزی، چین و اروپا متصل شده و به  واقع امروز 
دو کشور دروازه ارتباطی برای رسیدن دو ملت به جهانی وسیع تر در 

شمال و جنوب و شرق و غرب هستند.
رئیس جمهور کشورمان تاکید کرد: آغوش ما برای سرمایه گذاری 
دولت و بخش خصوصی ترکمنستان در بخش های مختلف اقتصاد ایران 
و از جمله ساخت راه و خط آهن باز است و متقابلا آماده هرگونه کمک 
و مشارکت در ساخت جاده و ریل در ترکمنستان هستیم. بنادر ایران، 
راه ها، خط آهن، خاک و همه سرزمین ایران در خدمت برادران ترکمن 

ما برای رشد و پیشرفت این کشور و دو ملت قرار دارد.
توافق برای افزایش تعاملات تجاری تهران- عشق آباد

حجت الاسلام حسن روحانی پس از پایان سفر خود به ترکمنستان 
در فرودگاه مهرآباد و در جمع خبرنگاران گفت: در سفر به ترکمنستان 
با مقامات این کشــور به توافق رسیدیم که حجم روابط دو کشور از 
3/7 میلیارد دلار به دو برابر افزایش داده و کاری کنیم که ظرف 10 

سال آینده حجم روابط تجاری دو کشور به 60 میلیارد دلار برسد. 
وی در ادامه افزود: در این ســفر همچنین توافق کردیم که تردد 
بار و مســافر را افزایش دهیم. اکنون میزان باری که از طریق ریل ها 
از ترکمنســتان به جنوب کشور منتقل می شود حدود 2 میلیون تن 
است که این حجم را به 10 میلیون تن می رسانیم و همچنین تردد 

کامیون ها را از 500 کامیون به 1000 کامیون افزایش می دهیم. 
روحانی با بیان اینکه در این ســفر بنا شــد تسهیلاتی در روادید 
بازرگانان ایجاد شود، خاطرنشان کرد:  در زمینه مسئله انرژی هم بحث 
مفصلی صورت گرفت. پیشنهاد کردیم که ایران مسیر ترانزیت انرژی 
ترکمنستان باشد. همچنین مطرح کردیم که ایران برق ترکمنستان 
را می خرد و ما یا در داخل این برق را مصرف کرده یا آن را ترانزیت 
می کنیــم. در زمینه خدمات فنی و مهندســی نیز بحث های خوبی 

مطرح شد. 
وی در تشــریح سایر دستاوردهای این سفر تاکید کرد: در زمینه 
دریای خزر و حل مشــکلات این دریا هــم بحث های مفصلی انجام 
گرفت و ما بنا داریم سرمایه گذاری مشترکی در این دریا داشته باشیم. 
ترکمنستان هم خواهان افزایش قراردادهای دریایی است. در این زمینه 
ما تفاهم نامه هایی درباره شهرهای ساحلی دو کشور امضا کردیم. در 

مجموع 17 سند میان دو کشور امضا شد. 
گفتنی است حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور چهارشنبه 
شب گذشته و در پی امضای 17 سند که راه همکاری های همه جانبه 
تهران - عشــق آباد را بیش از پیش هموار می سازد، به سفر دو روزه 

رسمی اش به ترکمنستان پایان داد و وارد تهران شد

از راه های انحرافی
 پیروی نکنید!

»این راه مستقیم من است، از آن پیروی کنید، و از راه های 

پراکنده )و انحرافی( پیروی نکنید، که شما را از طریق حق، 

دور می سازد، این چیزی است که خداوند شما را به آن سفارش 

می کند، شاید پرهیزگاری پیشه کنید.«
الانعام- 1۵3

هدیه به خوانندگان

مراســم تجلیــل از  جهادگــران عرصه 
فرهنگ، هنر و رســانه توســط سپاه حضرت 
محمدرسول الله)ص( دیروز با حضور شخصیت های 
فرهنگی، سیاسی و نظامی کشور در تالار وحدت 

برگزار شد.
مراسم تجلیل از 30 جهادگر عرصه فرهنگ، هنر و 
رسانه توسط سپاه حضرت محمدرسول الله)ص( بعد از 
ظهر دیروز با حضور شخصیت های فرهنگی، سیاسی و 

نظامی کشور در تالار وحدت برگزار شد.
در ابتدای این مراسم سردار سرتیپ پاسدار محسن 
کاظمینی فرمانده سپاه حضرت محمدرسول الله)ص( 
تهران با اشاره به هدف برگزاری این برنامه گفت: در این 
مراســم از تعدادی از افرادی که با قلم و هنر خودشان 
تمدن اسلامی شــیعه را یاری کردند به نمایندگی از 

هزاران هنرمند و اهالی فرهنگ تجلیل می شود.
وی افزود: در ابتدای ســال از جهادگران اقتصادی 
که خدمات ارزنده ای را در این عرصه انجام داده بودند 
در ســالن همایش های صدا و ســیما تجلیل شد. ما 
می خواستیم در پایان سال نیز از جهادگران فرهنگی 
که توانستند انقلاب اسلامی تشیع را برای همگان به 

نمایش در بیاورند، تجلیل کنیم.
در ادامــه برنامه مهدی چمران، رئیس شــورای 
اســلامی شــهر تهران، علی مرادخانی، معاون هنری 

به همت سپاه حضرت محمد رسول الله)ص(

مراسم تجلیل از جهادگران عرصه فرهنگ، هنر و رسانه برگزار شد

رهبر انقلاب در دیدار اعضای مجلس خبرگان:

تیم هسته ای دلسوز است
نگران خدعه طرف مقابل هستم

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، امیر سرتیپ  عبدالعلی 
پورشاسب ، رئیس ستاد مشترک ارتش، سردار سرتیپ 
پاسدار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه، سردار 
کاظمینی، سردار سرتیپ بسیجی محمد شیرازی رئیس 
دفتر فرماندهی معظم کل قوا، برای اهدای نشان افتخار 

و لوح تقدیر به جهادگران فرهنگی روی سن آمدند.
در این بخش از برنامه از محمود فرشچیان، حمید 

سبزواری، سیدعلی موسوی گرمارودی، زنده یاد حسن 
حبیبی، کمــال خرازی، زنده یاد رســول ملاقلی پور، 
ابراهیم حاتمی کیا، احمدرضا درویش، داوود میرباقری، 
تقی علیقلی زاده، مجید انتظامی، شهریار بحرانی، سید 
علی قائم مقامی، احمد مرادپور، روح الله برادری و سید 

علی اکبر ابوترابی فرد تجلیل شد.
ابوترابی فــرد،  محمدحســن  ســید  ادامــه  در 

نایب رئیس اول مجلس شــورای اسلامی ایران در دوره 
نهم به ســخنرانی پرداخت. وی با بیــان اینکه اگر از 
فرصت ها بهتر استفاده نکنیم، تبدیل به تهدید می شوند، 
بر نقش هنرمندان در پیشبرد علوم اسلامی تاکید کرد 
و گفت: علم بهترین فرصت برای تعالی انســان است، 
اما اگر این علم از تعهد به مقام انســانی فاصله گرفت، 

بزرگ ترین تهدید برای جامعه بشری خواهد بود.
وی با اشــاره به نقش علما و هنرمندان در ساخت 
انسانی در طراز قرآن، اظهار داشت: رسیدن به حیات 
طیبه باید یک اصل باشد و در این زمینه باید بر دستان 
هنرمندان و شخصیت های علمی که در این جهت برای 

رسیدن به قله تلاش می کنند، بوسه زد.
به گزارش تســنیم، پس از سخنرانی ابوترابی فرد، 
حجت الاســلام دعائی، حسین شریعتمداری، عزت الله 
ضرغامی، شهید عباس شیرازی و شهید غلامرضا رهبر 
چهره ای هایی بودند که در این بخش از آنها تجلیل شد.

سپس سردار محسن انصاری، قائم مقام بنیاد شهید 
و امور ایثارگران به سخنرانی پرداخت و در قسمت پایانی 
برنامه با اهدای نشــان و لوح تقدیر از شهید مرتضی 
آوینی، بیژن نوباوه، احسان رجبی، مرتضی سرهنگی، 
گلعلی بابائی، حمیدرضا مقدم فر، سیده زهرا حسینی، 
محبوبه معراجی پور، حســن شکری و غلامعلی حداد 

عادل تقدیر شد.

روحانی پس از بازگشت ازترکمنستان:
مبادلات اقتصادی تهران - عشق آباد

  دو برابر می شود

اعضای مجلــس خبرگان رهبری پــس از پایان 
هفدهمین اجلاس مجلس خبرگان)۱(پنجشنبه با رهبر 
معظم انقلاب دیــدار کردند. متن کامل بیانات حضرت 
آیت الله العظمی خامنه ای در این دیدار به شرح زیر است :

بسم الله الرّحمن الرّحیم 
والحمدلله ربّ العالمین والصّلاة والسّلام علی سیّدنا 

محمّد و آله الطّاهرین سیّما بقیّه الله فی الأرضین.
خوشامد عرض می کنم به آقایان محترم. علاوه  بر مزایایی 
که جناب آقای یزدی - رئیس محترم مجلس خبرگان - بیان 
فرمودند، )2( یک مزیتّ دیگری هم وجود دارد که آن مخصوص 
بنده است و آن اینکه ما در این اجلاس ها، برادران عزیز و آقایان 
محترم را از نزدیک زیارت می کنم؛ این هم برای ما یک فرصتی 
اســت و از خداوند متعال می خواهیم که شما را - همه  آقایان 
را، دوســتان را - موفّق بدارد که این وظایف ســنگینی که بر 

عهده  همه  ما است، ان شاءالله به بهترین وجهی انجام بگیرد.
انتخاب مناسب و بجای آیت الله یزدی

من اوّلاً تبریک عرض می کنم به جناب آقای یزدی به خاطر 
احراز مسئولیّت ریاســت این جلسه. خب، شخصیّت ایشان، 
سوابق ایشان، لواحق ایشان، همه اینها چیزهایی است که این 
انتخاب را انتخاب مناســب و بجایی نشان می دهد. ان شاءالله 
که ایشــان از لحاظ مزاجــی و آمادگی های گوناگون، خداوند 
کمکشــان کند و بتوانند به وظایفشان عمل کنند. یاد مرحوم 
آقای مهــدوی)3( )رضوان الله علیه( را هــم گرامی می داریم. 
ایشــان شخصیّت برجسته ای بودند و حقّاً وجود مرحوم آقای 
مهــدوی در دوران طولانی بعــد از پیروزی انقلاب - علاوه بر 
مجاهدتشان قبل از پیروزی - یک وجود اثرگذار و مظهر یک 
روحانی فعّال و عالــم عامل بود. امیدواریم که خداوند متعال 
ایشان را جزای اوفی  عنایت کند و از رحمت و مغفرت خودش 

ایشان را برخوردار کند.
بحمدالله این جلســه  اجلاس آقایان که در آن انتخابات 
داخلــی انجام گرفت - آن طــوری که به من گزارش کردند - 
اجلاس بسیار متین و در واقع الگو برای دستگاه هایی ]بود[ که 
این جور انتخاباتها را انجام می دهند؛ با متانت کامل و بدون این 
حرفها و چیزهایی که معمولاً در جلساتِ یارگیری و انتخاباتی 

پیش می  آید، بحمدالله کار بزرگی را انجام دادید.
مطالبه ایجاد نظام اسلامی به نحو کامل 

به مناســبت اوضاعی که در منطقه ما حاکم است و بلکه 
اوضاعی که در جهان حاکم است و چالشی که میان جمهوری 
اســلامی و چنــد دولت متکبّر و مســتکبر بر ســرِ قضایای 
مختلف - چه قضیّه هســته ای و چه بقیّه  قضایا - در جریان 
است و همچنین به مناسبت بحثهای اقتصادی ای که در داخل 
کشور هست و تلاشی که مسئولان مختلف هرکدام به نحوی 
برای تحقّق مقاصد اســلامی و منافع مردم انجام می دهند، و 
ســرانجام به مناسبت مسئله  اسلام هراسی ای که امروز یکی از 
پدیده های رایج دنیای استکبار و دنیای غرب است - مجموع این 
مطالب - به نظر رسید که این موضوع را مطرح کنیم که آنچه 
ما از مجموع معارف قرآنی استفاده می کنیم و درمی یابیم، این 
است که مطالبه اسلام از مسلمین، ایجاد نظام اسلامی به نحو 
کامل است؛ مطالبه اسلام، تحقّق کامل دین اسلام است. این 

آن چیزی است که انسان در مجموع آن را احساس می کند.
دین حداقلی از نظر اسلام

 قابل قبول نیست 
دین حدّاقلّی و اکتفای به حدّاقل ها، از نظر اســلام قابل 
قبول نیســت؛ مــا در معارف خودمان چیــزی به عنوان دین 
حدّاقلّی نداریم، بلکه در قرآن کریم در موارد متعدّدی اکتفای 
به بعضی از تعالیم دینی دون)۴( بعضی، مذمّت شــده اســت؛ 
َّذیــنَ جَعَلُوا القُرءانَ عِضین« )5( یا آیه شــریفه »وَ یقَولونَ  »الَ
نؤُمِنُ ببَِعضٍ وَ نکَفُرُ ببَِعض« )6( که مربوط به منافقین اســت، 
اشاره  به همین است. حتّی برخی از بخش های دین که خیلی 
برجسته است - مثل اقامه  قسط - هم کافی نیست که انسان 
دل خود را خوش کند که ما حالا دنبال اقامه  قسطیم و اقامه 
قسط خواهیم کرد، پس اسلام تحقّق پیدا کرد؛ نه، این نیست. 
بله مسلّماً اقامه قســط در جامعه، یک قلم مهم است. از این 
آیه  شــریفه در سوره  مبارکه  حدید، لقََد ارَسَلنا رُسُلنَا باِلبِیِّنت 
وَ انَزَلنا مَعَهُمُ الکِتبَ وَ المیزانَ لیَِقومَ النّاسُ باِلقِسط)7( این جور 
به نظر می رسد در بادی)۸( امر، که هدف از ارسال رسل و انزال 
کتب و معارف الهی، اقامه  قسط است که حالا این جمله  »لیَِقومَ 
النّاسُ باِلقِسط« را هرجور معنا کنیم - چه به این معنا بگیریم 
که »لیَِقومَ النّاسُ باِلقِســط« یعنی »لیُِقیمَ النّاسُ القِسطَ« که 
مثلًا »باء« را »باء تعدیه« بگیریم، که این وظیفه مردم اســت 
که در محیط زندگی خودشــان اقامه قسط کنند؛ یا نه، »باء 
تســبیب« که »لیَِقومَ النّاسُ بسَِبَبِ القِسط«، یعنی با قسط با 
مردم ]رفتار کنیم[؛ هرکدام از این دو معنا یا معانیِ احتمالیِ 
دیگری که وجود دارد، اگر در نظر گرفته بشود - اهمّیّت اقامه 
قســط را در جامعه روشن می کند. لکن این بدین معنا نیست 
که شارع مقدّس از ما قبول می کند که ما مثلًا اکتفا کنیم به 
اقامه  قسط و همه همّت خودمان را بگذاریم برای اینکه اقامه 
قســط بشــود، ولو برخی از احکام دیگر اسلام - مثلًا - مورد 
َّذینَ انِ  بی توجّهی قرار بگیرد؛ نه، آیه  شریفه می فرماید که »الَ
نّهُم فیِ الارَضِ اقَامُوا الصّلوةَ وَ ءاتوَُا الزَّکوةَ وَ امََروا باِلمَعروفِ وَ  مَکَّ
نهََوا عَنِ المُنکَر«.)۹( یعنی انتظاری که خدای متعال از متمکّنین 
در ارض دارد، اینها است که اوّلش »اقَامُوا الصّلوة« بعد »وَ ءاتوَُا 
الزَّکوةَ وَ امََروا باِلمَعروفِ وَ نهََوا عَنِ المُنکَرِ وَ للهِ  عاقبَِةُ الامُور« )10(

]است[. این جور نیست که اگر ما به قسط توجّه می کنیم، حق 
داشته باشیم که از اقامه  صلات و اهمّیّت دادن به صلات یا به 
زکات یا به امر به معروف و نهی از منکر غفلت کنیم، بلکه »انَِ 

اعبُــدُوا اللهَ وَ اجتَنِبُوا الطّاغوت« )11( - که چندین بار این لفظ 
و این مضمون در قرآن تکرار شــده - نشان می دهد که اصلًا 
خدای متعال پیغمبران را فرستاد برای توحید، برای اجتناب از 
طاغوت، برای عبودیتّ خداوند؛ اساس کار این است. یا وصیّتی 
که خدای متعال در آن آیه  شــریفه سوره شوری، به نوح و به 
ابراهیم و به موسی  و به بقیّه کرده است: انَ اقَیمُوا الدّین؛ )12( 
آنکه مورد نظر اســت، اقامه دین است؛ یعنی همه دین را باید 
قوا فیهِ کَبُرَ عَلیَ المُشرِکینَ ماتدَعوهُم الِیَهِ  اقامه کرد؛ وَ لاتتََفَرَّ
اللهُ یجَتَبــی الِیَهِ مَن یشَــآءُ وَ یهَدی الِیَهِ مَن ینُیب؛ )13( یعنی 
همه دین - همه اجزا و همه ارکان دین - مورد توجّه است، و 
معارض اصلی هم در مقابل این حرکت و این رویکرد - یعنی 
اقامــه دین بتمامه، بجمیع اجزائه، بکلهّ - عبارتند از قلدرهای 
عالم، مستکبران عالم؛ کَبُرَ عَلیَ المُشرِکینَ ما تدَعوهُم الِیَه؛ )1۴( 
آنچه تو به آن دعوت می کنی، برای مشرکین ]گران است[؛ یا 
ُّهَاالنَّبِیُّ اتَّقِ اللهَ  در آیه  شــریفه در اوّل سوره مبارکه احزاب؛ یایَ
وَ لا تطُِعِ الکفِریــنَ و المنِفقینَ انَِّ اللهَ کانَ عَلیمًا حَکیمًا؛ )15( 
یعنی هم علیم اســت خدای متعال که احاطه  علمی دارد به 
تمام اجزا و ذرّات عالم و ســازوکار زندگی ذرّات، و هم حکیم 
اســت؛ با حکمت، راه تو را در این مجموعه مشــخّص کرده و 
ِّکَ انَِّ اللهَ کانَ  باید دنبال کنی. وَ اتَّبِــع ما یوحی  الِیَکَ مِن رَب
بمِا تعَمَلونَ خَبیــرًا * وَ توََکَّل عَلیَ اللهِ و کَفی  باِللهِ وَکیلًا؛ )16( 
در مقابله ی با این حرکت تو، دشــمنی وجود خواهد داشت. 

بنابراین ]قضیّه[ این است.
در نظام اسلامی باید صورت و سیرت 

اسلام حفظ شود 
نظام اسلامی که ما مدّعی آن هستیم و دنبال آن هستیم 
- حالا نظام اســلامی به معنا مجموعه  ظرفیّت هایی است در 
کشور که حرکت عمومی مردم را و مسئولین را شکل می دهد؛ 
بــه این می گوییم نظام؛ همه ظرفیّت هایی که موجب حرکت 
عمومی مردم و مسئولین می شود، مجموع اینها، نظام اسلامی 
است - وقتی این نظام واقعاً اسلامی است که در آن همه اجزای 
اسلام محفوظ باشد و صورت و سیرت اسلام در آن حفظ بشود. 
صورت اسلام، همین حرف های ما و اظهارات ما و کارهایی که 
می کنیم و این ظواهر امر است؛ سیرت اسلام، این است که ما 
یک هدفی را، یک آرمانی را، یک سرمنزلی را در نظر بگیریم و 
تعریف کنیم و برای رسیدن به آن سرمنزل، برنامه ریزی کامل 
کنیم، و در این راه عمل کنیم، حرکت کنیم، با همه وجود راه 
بیفتیم؛ آن وقت در آن صورت، سیرت اسلامی هم، هم، محفوظ 
خواهد ماند، هم رو به کمال خواهد رفت؛ یعنی در یک حد هم 
متوقّف نمی ماند؛ خب، این برنامه ای است که ما برای رسیدن 

به آن اهداف، به آن احتیاج داریم.
تغییر رفتار با تغییر نظام

 هیچ تفاوتی ندارد 
آنچه ما امروز در زبان مستکبرین و مخالفین نظام اسلامی 
و مشــخّصاً جمهوری اسلامی مشاهده می کنیم که با »تغییر 
رفتــار« از آن یاد می کنند - گاهی می گویند ما تغییر نظام را 
نمی خواهیم، تغییر رفتار را می خواهیم - ]همین است[. تغییر 
رفتار با تغییر نظام هیچ تفاوتی ندارد؛ درست همان است؛ یعنی 
تغییر آن سیرت اسلامی؛ این معنای تغییر رفتار است. تغییر 
رفتار یعنی شــما از آن چیزهایی که از لوازم قطعی و حتمی 
حرکت به آن سرمنزل است، دست بردارید؛ از آن کوتاه بیایید 
و نسبت به آن، اهتمام خودتان را از دست بدهید؛ این معنای 
تغییر رفتار است؛ یعنی همان چیزی که گاهی از آن در برخی 
از گفته ها و نوشــته ها تعبیر می شــود به دین حدّاقلیّ؛ یعنی 
کاســتن از آرمانها که به معنای نابودی سیرت دین است. این 

دین حدّاقلّی یعنی در واقع دین را حذف کردن.
حالا در چنین وضعیّتی هدف ما این اســت و خطّ مشی 
قطعی ما باید این باشــد که دنبال اسلامِ تمام و کامل باشیم؛ 
یعنی دنبال این باشیم که واقعاً تا آنجایی که در قدرت ما است 
تلاش کنیم - حالا خــدای متعال بیش از آنچه در توان ما و 
در قدرت ما است، از ما توقّع نمی کند - امّا تلاش ما این باشد 
و هدف گذاری ما این باشــد که همه اسلام - اسلام به کامله، 
بتمامه - در جامعه ما تحقّق پیدا کند. وقتی هدف این شــد، 
فوراً یک مســئله ای پیش می  آید و آن مسئله  »اسلام هراسی« 
اســت که امروز در دنیا رایج اســت. به نظر من در برابر پدیده 
اسلام هراسی مطلقاً نباید منفعل شد؛ بله، اسلام هراسی وجود 
دارد؛ عدّه ای دارند مــردم را، جوامع را، جوانان را، اذهان را از 
اسلام می ترسانند؛ اینها چه کسانی هستند؟ درست که مسئله 
را می شــکافیم و در مسئله دقّت می کنیم، می  بینیم که اینها 
همان اقلّیّت قلدر و زیاده خواهی هستند که از حاکمیّت اسلام 
می ترســند؛ از اسلام سیاسی می ترســند؛ از حضور اسلام در 
متن زندگی جوامع می ترسند؛ علتّ ترسشان هم این است که 
منافع آنها لطمه خواهد خورد. اسلام هراســی در واقع ترجمه  

هراس و سراسیمگی قدرتها در مقابل اسلام است؛ واقع قضیّه 
این است. یعنی شما اینجا زحمت کشیدید، ملّت ایران تلاش 
کردند، زحمت کشیدند، مجاهدت کردند، نظام اسلامی را سرِ 
کار آوردنــد و این نظام اســلامی را تثبیت کردند، پایه اش را 
محکم کردند، آن را در مقابل حوادث گوناگون مصونیّت و ایمنی 
دادند و روزبه روز قوی کردند؛ این، قلدرهای دنیا را می ترساند. 
اسلام هراسی ای که امروز وجود دارد، در واقع انعکاس و بازتاب 
دغدغه  آنها است، سراسیمگی آنها است؛ نشان می دهد که شما 
پیش رفتید؛ نشان می دهد که اسلام توانسته است حرکت خود 

را به طور موفّق تا اینجا پیش ببرد.
اسلام هراسی نتیجه عکس می دهد

و البتّه علی رغم آنها، این حرکت آنها علیه اسلام و تلاش 
آنها برای اسلام هراســی، نتیجه ی عکــس خواهد داد؛ به این 
معنا که اسلام را در کانون پرسش جوانها قرار می دهد؛ یعنی 
اگر به مردم معمولی دنیا یک تلنگری زده شــود، یک توجّهی 
به آنها داده شود، اینها ناگهان به فکر می  افتند که علتّ اینکه 
این قدر اسلام در این مطبوعات صهیونیستی، در این شبکه های 
تلویزیونیِ وابســته به محافل قدرتمند و دارای زر و زور مورد 
تهاجم قرار می گیرد چیست؟ این خود زمینه  یک پرسش است 
و این پرســش به نظر ما برکاتی دارد و می تواند این تهدید را 

تبدیل به فرصت کند.
باید اسلام ناب را مطرح کنیم 

ما بایستی تلاش کنیم، یعنی در نظام جمهوری اسلامی، 
کار بــزرگ و مهم این اســت که ما همه - هر کســی در هر 
نقطه ای قرار دارد که توانی در این زمینه دارد - باید تلاشمان 
این باشــد که اسلام ناب را مطرح کنیم، اسلامِ طرفدار مظلوم 
و ضــدّ ظالم را در دنیــا مطرح کنیم. همان جوانی که در اروپا 
اســت، یا در آمریکا است، یا در مناطق خیلی دوردست است، 
از این خصوصیّت مبتهج می شود، به هیجان می  آید که معلوم 
بشــود اسلام عبارت است از نیرویی، انگیزه ای، فکری که علیه 
ظالمین و ستمگران و به نفع مظلومین حرکت می کند، برنامه 
دارد و این را وظیفه خودش می داند. اســلامِ طر فدار عقلانیّت، 
اســلامِ فلسفه های عمیق، اســلامِ تفکّر، اسلامی که در قرآن 
این همه به عقل و فکر و لبّ)17( و مانند اینها اهمّیّت داده شده 
را معرّفی کنیم؛ اسلامِ طرفدار عقلانیّت و ضدّ قشری گری، ضدّ 
تحجّر، ضدّ اسیر اوهام و تخیّلات خود شدن - که کسانی به نام 
اسلام این چیزها را دارند - اسلام ناب را نشان بدهیم، بگوییم 
اســلام، این است؛ اسلامِ متعهّد در برابر لاابالی گری. بله، امروز 
دستگاه های فراوانی جوانها را به بی مبالاتی، به لاابالی گری، به 
لاقیدی در امور گوناگون سوق می دهند. خب، اسلامی که انسان 
را متعهّد دانسته، او را متعهّد می خواهد و می طلبد؛ اسلامِ حاضر 
در متن زندگی، در برابر اســلام سکولار! اسلام سکولار شبیه 
مسیحیّت سکولار اســت که می رود در گوشه  کلیسا، خودش 
را زندانــی می کند و در محیط واقعــی زندگی هیچ حضوری 
ندارد؛ اسلام سکولار هم همین جور است؛ کسانی هستند امروز 
دعوت می کنند به اسلام منزوی؛ اسلامی که هیچ کاری به کار 
زندگی مردم ندارد؛ مردم را به یک عبادتی، به یک چیزی گوشه  
مسجد یا گوشه  خانه ها فرامی خواند. اسلامِ واردِ در متن زندگی 
را معرّفی کنیم؛ اسلامِ رحمت به ضعفا؛ اسلامِ جهاد و مبارزه  با 
مستکبران. به نظر من این یک وظیفه ای است که به عهده  همه 
است؛ دستگاه های تبلیغاتی ما، دستگاه های علمی ما، حوزه های 
علمیّه  ما باید این هدف را دنبال بکنند. اینکه امروز اسلام را آماج 
حملات خودشان قرار داده اند ]به خاطر این است[؛ آن کسانی 
هم که آماج قرار داده اند، مشــخّص است چه کسانی هستند و 
چه دستگاه هایی و چه جریان هایی هستند؛ مشخّص است؛ اینها 
وابســته  به یک مجموعه  قدرتمندِ زر و زور سیاسی و اقتصادیِ 
غالباً صهیونیست یهودی، و اگر صهیونیست یهودی هم نیستند 
صهیونیســت غیر یهودی - که امروز در دنیا صهیونیست های 
غیر یهودی داریم - هســتند. در مقابل اینها ما از این فرصت 
اســتفاده کنیم و این سؤال را مطرح کنیم در ذهن مردم دنیا 
و در ذهن جوانها که فکر کنید، ببینید چرا به اســلام این همه 
حمله می کنند؛ آن وقت اسلامِ واقعی را در اختیار اینها بگذاریم.

به نظر بنده اگر ما مجموعه روحانیّون و اهل علم و کسانی 
که در مسائل دینی کار می کنند، در همه مسائل خودمان این را 
هدف قرار بدهیم یعنی تحقّق اسلام بکامله و مقابله  با دشمنی ها 

با این شکل، موفّقیّت های زیادی خواهیم داشت.
خودداری از سطحی نگری

 در چالش های جهانی
چالش های جهانی هم داریم؛ به نظر من از سطحی نگری 
در چالش های جهانی بایستی خودداری کرد. ما امروز با آمریکا 
چالش داریم، با بعضی از کشورهای اروپایی چالش داریم؛ حالا 
امروز موضوع چالش به طور آشــکار و نمایان، مسئله  هسته ای 
است؛ مسائل گوناگون دیگر هم هست که مایه  چالش بین ما 

و اینها است؛ نگاه کنیم ببینیم این چالش از چه چیزی ناشی 
می شود؛ یعنی ریشه ها را بفهمیم و از سطحی نگری پرهیز کنیم.

 وابستگی به نفت؛ دلیل آسیب ها
و مشکلاتی را هم که متوجّه ما می شود درست بشکافیم. 
حالا مثلاً فرض بفرمایید ما از تحریم صدمه دیدیم و آسیب هایی 
از تحریم به اقتصاد ما، به مسائل گوناگون ما وارد شده است؛ این 
آسیب ها ناشی از چیست؟ انسان اگرچنانچه درست موشکافی 
کند، می بیند این آسیب ها بیشتر ناشی از وابستگی ما به نفت 
است مثلًا؛ یا بیشتر ناشی از عدم حضور مردم در متن می دان 
اقتصادی اســت، ]یعنی[ دولتی کردن اقتصاد؛ بیشتر ناشی از 
اینها اســت. اگر ما نگاه کنیم و عامل اصلی را بشناسیم و آن 
عامل اصلی را به نحوی علاج کنیم، تحریم یا بی اثر خواهد شد 
یا کم اثر خواهد شــد. اینکه دشمن می تواند ما را تحریم کند 
و مثلًا دســت روی نفت ما بگذارد و ایــن ما را آزار می دهد، 
به خاطر این است که ما نفت را در زندگی خودمان و در اقتصاد 
خودمان عمده کرده ایم؛ اینکه وقتی با دولت برخورد می کند، 
دستگاه های گوناگون دولتی مورد تحریم قرار می گیرند، به خاطر 
این است که این دستگاه ها متعلّق به دولتند. ما می توانستیم 
در عرصه ی اقتصادی، دستهای گوناگون مردمی را وارد بکنیم. 
آن اشتباهاتی که کردیم در اوایل انقلاب که همین طور اصرار 
کردیم بر اینکه همه چیز بایست متعلقّ و در اختیار دولت باشد 
و چیزهای جزئیِ کوچک زندگی را هم ما ســپردیم به دولت، 
خب نتیجه اش همین چیزها است؛ اینها را بایستی علاج کرد.

به نظر ما اگر این جور فکر کنیم و این جور حرکت بکنیم، 
مشــکلات حل خواهد شــد؛ یعنی ما در مشــکلات، وابسته  
بــه عطف محبّت طرف مقابل نخواهیم بــود؛ می توانیم واقعاً 
خودمان تأثیر بگذاریم بر فضای چالشی که بین ما و دشمنان 
ما و مستکبرین وجود دارد؛ از جمله همین مذاکراتی که حالا 
جاری است. فعلًا مذاکراتی که بر فعّالیّت های دیپلماسی ما و 
فعّالیّت های سیاست خارجی ما بیشتر سایه افکنده، مذاکرات 
مربوط به مســائل هسته ای است. همین حرف، همین معیار، 
همین منطق، در این مذاکرات هم به نظر ما کاملًا کارایی دارد.

دشمن اهل حیله گری است
من البتّه همین جا این را عرض بکنم: این تیمی و هیئتی 
که رئیس جمهور محترم برای مذاکرات هسته ای گذاشته اند، 
مردمان امین و مردمان خوبی هســتند. بعضی را ما از نزدیک 
می  شناسیم و واقعاً مورد قبولند، بعضی را هم از حرفهایشان و 
از کارهایشــان دورادور می  شناسیم؛ هم امینند، هم دلسوزند؛ 
دارنــد تلاش می کنند کار می کنند؛ این را ما لازم اســت که 
منصفانه بیان کنیم. البتّه بااینکه این دوســتان و این برادران 
برادران خوبی هســتند، برادران امینی هستند و می دانیم که 
دارند برای صلاح کشور تلاش می کنند، درعین حال من نگرانم؛ 
چون طرف مقابل، طرف حیله گری است. از جمله  چیزهایی که 
غالباً پنهان می ماند از چشــمها، حیله گری اشخاص یا جهاتی 
است که دارای ظاهر بزرگ و فربهی هستند؛ آدم فکر نمی کند 
که اینها هم حیله گر باشــند. خب امروز آمریکا ظاهر فربهی 
دارد؛ قــدرت مالی، قدرت اقتصادی، قدرت سیاســی، قدرت 
نظامی، قدرت امنیّتی، و غفلت می شود از اینکه همین دستگاه 
صاحب قدرت، اهل موذی گری های آدم های ضعیف هم باشد، 
ولی هست؛ اهل حیله گری است، اهل خدعه است، اهل خنجر 

از پشت زدن است؛ این جوری است.
لحن آمریکایی ها روز به روز
 تند تر و خشن تر می  شود 

 مــا نباید این جور تصوّر بکنیــم که حالا اینها چون مثلًا 
بمب اتم دارند یا وســایل نظامــی قدرتمندی دارند، بنابراین 
احتیاجــی ندارند به اینکه دســت به حیله و خدعه بزنند؛ نه، 
اتفّاقاً احتیاج شــان هم زیاد است و عمل هم می کنند و واقعاً 
خدعه گــری می کنند؛ این ما را نگــران می کند. باید مراقب 
شگردهای دشمن باشیم. هر وقتی که یک زمان معیّن شده است 
برای پایان مذاکرات و ما به این زمان نزدیک می شــویم، لحن 
طرف مقابل - بخصوص لحن آمریکایی ها - تندتر، ســخت تر، 
خشن تر می شود؛ این برای این است که جزو شگردهای اینها 

است، جزو حیله ها و خدعه های اینها است.
و می  بینیــد اظهاراتی هم که می کننــد، واقعاً اظهارات 
سخیفی است، اظهارات مشــمئزکننده ای است. مسئولین 
آمریکایی در همین ایاّم به مناســبت اینکه حالا یک دلقک 
صهیونیست رفته آنجا و حرفهایی زده، )1۸( برای اینکه خودشان 
را کنار بکشند مطالبی گفتند، امّا ایران را هم متّهم کردند که 
ایران طرفدار تروریسم است. خب این حرف، خنده آور است؛ 
امروز در دنیا همه دارند مشــاهده می کنند که آن قدرت و 
آن دولتی که از خبیث ترین تروریســت ها - یعنی از همین 
داعش و امثال اینها - حمایت کرده اســت و اینها را به وجود 
آورده و هنــوز هم علی رغم اینکه به ظاهر می گوید در مقابل 
اینها است، دست از حمایت اینها برنمی دارد، آمریکا است و 
هم پیمانان آمریکا. کسانی که در منطقه دست به دستِ آمریکا 
دارند و پشتیبانی می کنند، کمک می کنند، همکاری می کنند، 
اینها هســتند که طرفدار تروریسم و تروریست های جرّار)1۹( 
خبیث هستند. آمریکا دولتی را که رسماً اعتراف می کند به 
تروریســت بودن - یعنی دولت جعلی صهیونیستی - دارد 
حمایت می کند؛ صریحــاً حمایت می کنند؛ اصلًا حمایت از 
تروریسم یعنی این. این زشت ترین شکل حمایت از تروریسم 
است که آنها می کنند، آن وقت درعین حال جمهوری اسلامی 
را متّهم می کنند به اینکه این طرفدار تروریست است؛ که باید 

اینها را مورد توجّه قرار داد.
بقیه در صفحه ۱۰


